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ZPRAVODAJ FARNOSTI
PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRNĚ

Motto:

”
Bůh v naději natolik překonává lidské touhy,

že i nejodvážnějšı́ sny se zdajı́ nicotné.“

Karl Rahner

Úvodnı́ slovo
Jak naše touhy a potřeby poznamená-

vajı́ dokonce i smyslové vnı́mánı́, jsem se
na vlastnı́ kůži přesvědčil během dovolené,
když jsem se vřı́til do prodejny akváriı́
a tam se vehementně dožadoval uvařenı́
kávy. Personál celkem logicky namı́tal, že
kávu nevedou, což mě ovšem nezabránilo
vznést suverénnı́ dotaz:

”
A proč tedy máte

na výloze půlmetrový nápis KÁVA?!“ –

”
Pane, promiňte, tam je napsáno AKVA

. . . “ Byl bych přitom ještě dnes má-
lem přı́sahal, že jsem tam opravdu viděl

”
káva“! Což mě vede k poznámce na

okraj nadcházejı́cı́ho adventu: Až skončı́,
uvidı́me právě to, po čem jsme toužili a
nač jsme se

”
třásli“. Někdo hojnost jı́dla

či jiné, v adventu odpı́rané pochutiny,
někdo snad chvı́li vypřaženı́ a zmrtvenı́ po
předvánočnı́m běsněnı́.

Nám všem přeju, abychom o vánočnı́
noci v narozeném dı́těti spatřili Mesiáše.
A přeju to záměrně už ted’, protože pokud
na to nebudeme natěšenı́ z adventu, čekajı́
nás svým způsobem také

”
abstinenčnı́ přı́-

znaky . . . “

Váš farář Petr Vrbacký
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Informace
Aktuálnı́ děnı́ ve farnosti

• Ples farnosti sv. Tomáše. Již 15. tra-
dičnı́ ples farnosti se bude konat na tra-
dičnı́m mı́stě: v Semilasse, v netradičnı́
termı́nu: v sobotu 21. února 2009. Kvůli
plánovánı́ lyžařských zájezdů, rodinných
dovolených či jiných aktivit, jež plánujete
provádět o jarnı́ch prázdninách, které onu
sobotu začı́najı́, avizujeme termı́n plesu
takto brzy. Dalšı́ informace o plese budou
včas k dispozici.

Informace
z diecéze

• Biskupstvı́ brněnské vyhlašuje v Roce
svatého Pavla výtvarnou soutěž pro děti
s názvem

”
Apoštol Pavel očima dětı́“.

Každý soutěžı́cı́ nakreslı́ bud’ některou
událost ze života apoštola Pavla, nebo
z jeho působenı́ v současnosti. Obrázky do
velikosti A3 vytvořené libovolnou techni-
kou je možné zası́lat do 31. března 2009
na adresu: Biskupstvı́ brněnské, Diecéznı́
katechetické centrum, Petrov 5, 601 43
Brno. Vernisáž výstavy vı́tězných obrázků
a slavnostnı́ předánı́ cen otcem biskupem
Vojtěchem Cikrlem proběhne v brněnské
katedrále sv. Petra a Pavla 1. června 2009.
Vı́ce informacı́ a podrobné podmı́nky sou-
těže: www.biskupstvi.cz/roksvatehopavla

• Biskupstvı́ brněnské vyhlašuje v Roce
svatého Pavla literárnı́ soutěž pro mládež
a dospělé s názvem

”
Apoštol Pavel v 21.

stoletı́“. Uzávěrka soutěže je 28. 2. 2009.
Každý soutěžı́cı́ si vybere jedno z možných
témat:

– dopis svému farnı́mu společenstvı́
– e-mail, který by svatý Pavel poslal

dnes tobě samotnému
– promluvu o vı́ře k určité skupině lidı́,

zvláště nevěřı́cı́ch
– volný slohový útvar

Své práce v rozsahu 1 až 5 stran zası́lejte do
28. února 2009 poštou na adresu Biskup-
stvı́ brněnské, Literárnı́ soutěž, Petrov 5,
601 43 Brno, nebo elektronicky na e-mail:
literarni.soutez@biskupstvi.cz. Slavnostnı́
předánı́ cen otcem biskupem Vojtěchem
Cikrlem proběhne 22. května 2009. Vı́ce
informacı́ a podrobné podmı́nky soutěže:
www.biskupstvi.cz/roksvatehopavla/

• Adventnı́ duchovnı́ obnova manželů.
Centrum pro rodinu a sociálnı́ péči v Brně
nabı́zı́ manželským párům adventnı́ du-
chovnı́ obnovu, jako přı́pravu na blı́žı́cı́
se Vánoce. Obnovu povede bývalý vo-
jenský kaplan P. Jakub Holı́k a jejı́m
tématem bude Ženská a mužská spiritualita
v manželstvı́ – vzájemné přijetı́ odlišnostı́.
Akce se uskutečnı́ o vı́kendu 28. 11. –
29. 11. 2008 v rekreačnı́m středisku Drak
v Křižanově.

Bližšı́ informace zı́skáte na telefonech:
542 217 464, 731 402 731 či e-mailu:
dana.chaloupkova@centrum.cz
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Adventnı́ koncerty
v katedrále sv. Petra a Pavla

6. 12. Adventnı́ varhannı́ koncert
Účinkujı́ posluchači brněnské
konzervatoře
Vstupné dobrovolné
Začátek v 17.00

7. 12. Adventnı́ koncert duchovnı́
hudby
Pořádá agentura Amneris,
Předprodej vstupenek BKC.
Běhounská 17.
Začátek v 19.30

8. 12. Slavnost Neposkvrněného Po-
četı́ Panny Marie
Průvod se světly z Denisových
sadů a pontifikálnı́ mše svatá
Začátek v 17.20

13. 12. Adventnı́ varhannı́ koncert
Účinkujı́ posluchači brněnské
konzervatoře
Vstupné dobrovolné
Začátek v 17.00

14. 12. Pontifikálnı́ mše svatá s předá-
nı́m Betlémského světla
Začátek v 9.00

20. 12. Adventnı́ varhannı́ koncert
Účinkujı́ posluchači brněnské
konzervatoře
Vstupné dobrovolné
Začátek v 17.00

Pı́smo je živým
Božı́m slovem

Ve dnech 5. – 26. 10. 2008 probı́halo
ve Vatikánu XII. řádné generálnı́ shromáž-
děnı́ Synody biskupů, které se zabývalo
Božı́m slovem v životě cı́rkve. Na závěr
jednánı́ synody bylo schváleno poselstvı́,
které je určeno všem věřı́cı́m a předkládá

”
duchovnı́ cestu“, rozdělenou do čtyř etap,

které odpovı́dajı́ jednotlivým kapitolám
Prvnı́ kapitola, nazvaná

”
Hlas slova:

zjevenı́“, ukazuje na základě textů Starého
i Nového zákona, že stvořenı́ vzniká ze
slova, které

”
přemáhá nicotu a stvořı́ bytı́.“

Tento hlas pak sestupuje na stránky Pı́sma
svatého, které nynı́ čteme v cı́rkvi pod
vedenı́m Ducha Svatého.

Ve druhé kapitole,
”
Tvář slova: Ježı́š

Kristus“, se hovořı́ o Kristu jako o věrném
obrazu Boha (

”
Slovo, které je u Boha

a které je Bůh“), ale také jako o Ježı́ši
z Nazareta, který žije na určitém mı́stě,
mluvı́ mı́stnı́m jazykem a má všechny rysy
židovského lidu a jeho kultury. Prožı́vá
namáhavý lidský život až po smrt, ale
oslavený vstává z mrtvých a žije navěky.
Zdůrazňuje se zde také nutnost propojenı́
duchovnı́ a teologické tradice, aby nebyla
narušena božská a lidská jednota Ježı́še
Krista a Pı́sma.

Třetı́ kapitola je nazvaná
”
Dům slova:

cı́rkev“. Cı́rkev je nesena čtyřmi pomysl-
nými sloupy, jak je uvedeno ve Skutcı́ch
apoštolů (2,42). Je to učenı́, tedy čtenı́
a porozuměnı́ Bibli při hlásánı́ všem, při
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katechezi, homilii, v prohlášenı́, které by
zasáhlo mysl a srdce. Pak je to lámánı́
chleba, tedy eucharistie, pramen a vrchol
života a poslánı́ cı́rkve. Třetı́m sloupem
jsou modlitby skrze

”
žalmy, chvalozpěvy

a duchovnı́ pı́sně“ (Kol 3,16). A na zá-
věr je to bratrské společenstvı́. V domě
slova Božı́ho se setkáváme také s bratry
a sestrami jiných cı́rkvı́ a cı́rkevnı́ch spo-
lečenstvı́, kteřı́ – ač odděleně – žijı́ reálnou
jednotu, byt’ ne plnou, skrze úctu a lásku
k božskému slovu.

Čtvrtá kapitola s názvem
”
Cesty slova:

misie – poslánı́“ pojednává o cestě, na
kterou se vydává Božı́ slovo:

”
Jděte tedy,

zı́skejte za učednı́ky všechny národy, křtěte
je ve jménu Otce i Syna i Ducha Sva-
tého a učte je zachovávat všechno, co
jsem vám přikázal... a co se vám šeptá
do ucha, hlásejte ze střech“ (Mt 28,19-
20; 10,27). Slovo Božı́ musı́ procházet
cestami světa, musı́ vstoupit do rodin, aby
je rodiče a děti četli a s jeho pomocı́ se
modlili. Pı́smo svaté musı́ vstoupit také
do škol a do kulturnı́ho prostředı́, protože
bylo po staletı́ hlavnı́m zdrojem inspirace
uměnı́, literatury, hudby, myšlenı́ a obecné
etiky. Na cestách světa se často setkáváme
s muži a ženami jiných náboženstvı́, kteřı́
poslouchajı́ a věrně uskutečňujı́ předpisy
svých posvátných knih a mohou s námi
budovat svět mı́ru a světla, protože Bůh
chce, aby

”
se všichni lidé zachránili a došli

k poznánı́ pravdy“ (1 Tim 2,4).
Poselstvı́ končı́ výzvou:

”
Vytvořme

nynı́ ticho, abychom účinně vyslechli Pá-
novo slovo, a zachovejme ticho poté, co

Pánovo slovo vyslechneme, aby v nás
nadále přebývalo, žilo a promlouvalo.
Nechme ho zaznı́t na počátku našeho dne,
aby prvnı́ slovo měl Bůh, a nechme je, aby
se v nás ozývalo večer, aby Bohu patřilo i
slovo poslednı́.“

zdroj: Tiskové středisko ČBK

Úplné zněnı́ poselstvı́ najdete na adrese:
http://tisk.cirkev.cz/z-vatikanu/

∗ ∗ ∗

OKUSTE A VIZTE, JAK JE HOSPODIN DOBRÝ

(Ž 34,9)

V atmosféře biskupské synody o Božı́m
slově se sejde na prvnı́ pátek v prosinci
(5. 12.) společenstvı́ věřı́cı́ch, které se
pravidelně setkává v kostele sv. Tomáše
každý měsı́c v tento den. Stalo se již
tradicı́, že prvnı́ pátek v adventu, tedy na
začátku nového cı́rkevnı́ho roku, si bereme
Božı́ slovo na rok. Citát, který je uveden
na malé kartičce, může být pro věřı́cı́ho
člověka mocným impulzem pro jeho život
– nejen s Bohem, ale i s lidmi. Na pátečnı́m
shromážděnı́ (začı́ná se v 19.00), zaznı́ nej-
prve radostné chvály, svědectvı́ o působenı́
Božı́ho slova, krátký impulz o tom, jak žı́t
slovo na rok, modlitba za přijaté slovo Božı́
slovo a na závěr se poklonı́me Ježı́šově
přı́tomnosti v Eucharistii. Zveme vás na
tento prvnı́ prosincový pátek – na setkánı́
s Živým Božı́m Slovem.

Komunita Emmanuel
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Z farnı́ charity

JEŠTĚ JEDNOU PROSBA O DOPROVOD NA

NEDĚLNÍ MŠI SVATOU

V minulém čı́sle Tomáška jsme prosili
o službu pro panı́ Fučı́kovou z Domova
pokojného stářı́ (Brno Královo Pole, Pta-
šı́nského 13 - Naděje, občanské sdruženı́)
na mši svatou v neděli v 11.00 hodin u sv.
Tomáše, a to jednou za 2 až 3 týdny.
Doposud se nám nikdo nepřihlásil a tak
naši prosbu opakujeme. Kéž to nebude pro
někoho z vás přı́liš velká obět’. Doufáme, že
se někdo přece najde a ozve se na telefonnı́
čı́slo 549 254 573.

Dobrovolnı́ci farnı́ charity

Slovo nemocným

”
Pane, tobě je jedno, že hyneme?“

Mk 4,38

Někdy může být v životě člověka si-
tuace, že ho něco hodně trápı́, člověk se
obracı́ na Boha, prosı́ o pomoc a Bůh
mlčı́, nereaguje na tyto prosby. Taková
situace může být velmi těžká a může nám
brát odvahu obracet se k Bohu s důvěrou
ve vyslyšenı́. Přı́činou nemusı́ být pouze
utrpenı́ vlastnı́, ale může to být utrpenı́
mnoha lidı́, kteřı́ trpı́ pod nadvládou nějaké
skupiny nebo v důsledku nějaké katastrofy,

kterou nezavinili. Doba čekánı́ na odpověd’
může být velmi dlouhá.

Někdy však může být situace vyvo-
lána našı́m jednánı́m, našı́ snahou, aby se
všechno vyvı́jelo podle našich představ a
přánı́. My však neznáme všechno, co je
rozhodujı́cı́ a co ovlivňuje Božı́ rozhod-
nutı́. Třeba až s odstupem dlouhé doby
pochopı́me, že kdyby nám Bůh vyhověl
tak, jak jsme si to přáli, bylo by nám
to ke škodě a ne k užitku. Musı́me tedy
důvěřovat Božı́ prozřetelnosti a spoléhat
na Božı́ vševědoucnost a milosrdenstvı́.
Nemůžeme si klást podmı́nky, kterými
vymezujeme splněnı́ našı́ vůle, protože by
to bylo znamenı́m našı́ slabé vı́ry v Boha.

Když přijı́máme s důvěrou i to, čemu
nerozumı́me, když přiznáváme svoji sla-
bost a nedostatečnost, poznáváme, že Bůh
může změnit naše představy o řešenı́ těž-
kých situacı́ a naznačit nám právě taková
východiska, která posı́lı́ naši důvěru v jeho
působenı́ v našem životě. Taková situace
nás může vést k tomu, že začneme vı́c
přemýšlet, a tı́m lépe chápat, co je pro nás
skutečně dobré. I toto pro nás může být
zdrojem vyrovnanosti a jistoty, že se na
Boha můžeme spolehnout.

Při prožı́vánı́ každé životnı́ situace nám
Bůh dává různá znamenı́, která nám na-
značujı́, jaký smysl má to, co prožı́váme.
Ale my jsme často soustředěnı́ jen na to,
co pokládáme za prospěšné pro nás, a
to, co je podstatné, přehlı́žı́me. Tak nám
může uniknout poznánı́, které by mohlo
podstatně ovlivnit náš život.

Pro nás mohou být ukazatelem jednánı́
také události ze života světců. I oni byli
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často vystavenı́ mnoha zkouškám a někdy
se zdálo i jim, že Bůh mlčı́ přı́liš dlouho.
Oni však věřili, že je to jen zkouška a že je
Bůh nebude zkoušet vı́c, než mohou snést.
Oni byli ochotnı́ obětovat potı́že spojené
s čekánı́m na Božı́ odpověd’za ty lidi, kteřı́
byli v jejich blı́zkosti a kteřı́ potřebovali
jejich pomoc. Měli jistotu, že všechno, co
prožı́vajı́, má smysl, i když nevidı́ výsledky
už v době, kdy tak jednajı́. Věřili, že se
výsledky dostavı́ ve vhodný čas a že budou
možná lepšı́ než očekávajı́.

Když budeme prožı́vat obdobı́ zkoušky
trpělivě a s vědomı́m, že Bůh vı́, co je
pro nás dobré a užitečné, budeme prožı́vat
toto obdobı́ klidně a vyrovnaně. Neuškodı́
nám, ale prospěje, protože prohloubı́ naši
vı́ru a důvěru v působenı́ Božı́ prozřetel-
nosti v našem životě. Svým vyrovnaným
vztahem k těžkým obdobı́m našeho života
můžeme ovlivnit i lidi, kteřı́ žijı́ v našı́
blı́zkosti a sledujı́ náš život.

otec J. Šik

Rozhovor
s P. Jiřı́m Šlégrem

ředitelem Papežského misijnı́ho dı́la

Při přı́ležitosti misijnı́ neděle 19. 10.
2008 jsme měli možnost poznat P. Jiřı́ho
Šlégra

”
naživo“. Protože však šlo o dobu

relativně krátkou, rádi bychom ho ještě
vı́ce nechali promlouvat v Tomáškovi.

Jste nynı́ velmi známý svým působenı́m
v Papežských misijnı́ch dı́lech. Přivedl vás
k této práci nějaký sen (jako např. Dona
Boska) nebo touha a poslánı́, projevujı́cı́
se už od raných let?

Je pravda, že můj biřmovacı́ patron je
Don Bosco, který mě jistě hodně inspiruje
a duchovně vede. Musı́m řı́ci, že mě ani ve
snu nenapadlo, že bych mohl být knězem
a už vůbec, že má pro mě Bůh připravenou
tuto misijnı́ práci. Od dětstvı́ jsem byl
v kontaktu se sestrami Matky Terezy a
dalšı́mi lidmi v misiı́ch, kterým jsme za
dob totality posı́lali balı́čky s nejrůznějšı́mi
potřebnými věcmi. Tehdy to byl jediný
způsob, jak kromě modlitby misiı́m po-
máhat. Dnes je jiná doba a můžeme se
zapojit do celosvětově koordinované pod-
pory nejchudšı́m skrze Papežská misijnı́
dı́la. Věřı́m, že to bylo v Božı́m plánu,
když jsem jel do Mexika, abych zkoumal,
zdali má být ze mě misionář, nebo se mám
vydat na jinou životnı́ cestu. Tehdy jsem
se vrátil zpátky s tı́m, že moje mı́sto je asi
někde jinde. Bůh měl ale jiné plány a za
několik let po mém návratu přišla nabı́dka
z biskupské konference, jestli bych nechtěl
mı́t na starosti PMD v Česku. Vidı́m na
každém kroku, kolik milostı́ a pomoci od
Nejvyššı́ho zažı́vám, a jsem rád, že sám
Misionář světa Ježı́š Kristus mně i všem
spolupracovnı́kům denně pomáhá.

Jaké jsou vaše vzpomı́nky z dětstvı́, žil
jste ve věřı́cı́m prostředı́?

Vyrůstal jsem ve věřı́cı́ rodině, ale
v nevěřı́cı́m okolnı́m prostředı́. Do našeho
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kostelı́ka v Kuněticı́ch u Pardubic nás
chodilo 12 až 17. Z toho 10 až 12 bylo
z našı́ rodiny. Vzpomı́nám si, jak jsme
poslouchali Rádio Vatikán a Svobodnou
Evropu. Vyrůstal jsem na vesnici, kde jsme
se všichni znali. Protože moji rodiče byli
chudı́, chodili nám pomáhat řeholnı́ sestry
vincentky, které pracovali v nedalekém za-
řı́zenı́ pro postižené lidi. Sestřičky byly pro
mě úžasným přı́kladem, jak se dokázaly
starat o tolik těžce nemocných s takovou
láskou. V dětstvı́ jsme pravidelně jezdı́vali
na prázdninové akce s mládežı́. Vždy byl
s námi i tajně vysvěcený kněz, což, jak vı́te,
bylo tehdy přı́sně zakázané. Společné mše
svaté na nerůznějšı́ch chalupách jsme mas-
kovali a při náhodných setkánı́ch s lidmi
jsme se tvářili jako turistický oddı́l. Byla
to těžká, ale krásná doba, kdy jsem si začal
uvědomovat, jakou cenu má vı́ra v Boha.

Když se setkáváte s dětmi jakkoli trpı́-
cı́mi, probouzı́ to ve vás vděčnost Bohu,
že vás za nimi posı́lá? Že je nenechá bez
pomoci a vy můžete být Jeho nástrojem?

Vždy je pro mě velikým zážitkem, když
vidı́m vı́ru, vděčnost a hluboké spojenı́
s Bohem u chudých lidı́. Takže na jednu
stranu pomáháme my jim, ale neméně
důležitá je jejich pomoc a přı́klad pro
nás. Jsem rád, že se na sebe dı́váme jako
na partnery a přátele, kteřı́ se vzájemně
potřebujı́. Dále bych chtěl zdůraznit, že to
nejsem já sám, kdo pomáhá misiı́m, ale
mojı́ úlohou je spı́še pomoc koordinovat.
U vás ve farnosti jste zažili na vlastnı́
kůži, jak dokáže práce pro děti v misiı́ch

zaměstnat celou farnost, když jste tak
krásným způsobem připravili např. Misijnı́
kongres dětı́. Nástrojem v rukou Pána se
snažı́m být a zároveň vidı́m, jak mi Pán po-
sı́lá tolik jiných dalšı́ch nástrojů, abychom
společně vytvářeli krásné Božı́ misijnı́ dı́lo.
Trpı́cı́ch dětı́ jsem potkal mnoho. Vı́m, že
všem nejsme schopni pomoci. Kdyby ano,
nemuselo by sháněnı́ peněz pro Dı́lo dětı́
dále existovat. My nejsme odpovědni za
to, jestli zachránı́me trpı́cı́ svět, ale zda své
sı́ly na pomoc trpı́cı́m dáme k dispozici
Bohu, který s námi tak hodně počı́tá.

Jaké jsou děti, kterým pomáháte, a
jaké jsou ty, co pomáhajı́ zapojenı́m se do
Misijnı́ho dı́la dětı́?

Všechny děti jsou skvělé, vždyt’ jim
dává život Bůh, a rád jsem s nimi v kon-
taktu. Jsem přesvědčený, že nikdo nenı́
tak chudý, aby nemohl nikomu pomoci, a
nikdo tak bohatý, aby pomoc nepotřeboval.
Děti majı́ tu krásnou vlastnost, že se dokážı́
pro misie nejen zapálit, ale i hořet. Rád
děti prosı́m o modlitbu, protože vı́m, že
na jejich sepnuté ruce

”
nebeské senzory“

zvláště citlivě reagujı́. Někdy to majı́ těžké
děti v misiı́ch, najdou se ale i těžkosti pro
naše děti. Na mnoha mı́stech v misiı́ch
je samozřejmá vı́ra v Boha. Naše děti
v Misijnı́m dı́le mnohdy zažı́vajı́ kvůli
vı́ře posmı́vánı́ od spolužáků. Na misiı́ch
dětem chybı́ penı́ze na základnı́ věci. Jeden
chlapec u nás ve škole se mi svěřil, z čeho
má on strach, řekl:

”
Jen jednoho se bojı́m,

jestli mi maminka dovolı́ dát všechny moje
úspory pro chudé děti v misiı́ch.“ Vidı́m,
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jak je to přı́nosné pro všechny děti, když
společně prostřednictvı́m Misijnı́ho dı́la
dětı́ stavı́ na modlitbě, oběti, službě a
tvořivosti celosvětový MOST.

Myslı́te, že Bůh dal všeho dost pro
všechny, a pokud by bylo důsledně dodr-
ženo evangelium, aby se každý rozdělil o to,
co má navı́c, že by svět vypadal lépe?

Svět by určitě vypadal lépe, kdy-
bychom žili podle evangelia. Já nemohu
ovlivnit, jestli pomáhat potřebným a šı́řit
radostnou zprávu o Božı́m královstvı́ bude
někdo druhý. Je dobré se snažit každý
den dělat pro Božı́ královstvı́ a na pomoc
potřebným třeba malinké věci, ale s ob-
rovskou láskou. Ježı́š, který se tak trochu
maskuje zvláště v chudých a trpı́cı́ch, se
nás bude u nebeské brány ptát:

”
Měl jsem

hlad a dali jste mi najı́st? Měl jsem žı́zeň
a dali jste mi napı́t?“ Jsou to konkrétnı́
otázky, které už ted’známe dopředu. Věřı́m,
že právě vy, kteřı́ ted’ čtete tyto řádky a
tak krásně pomáháte misiı́m, budete moci
klidně a rádi odpovědět: ANO a jı́t si pro
zasloužené nebeské překvapenı́, které Bůh
z lásky připravil těm, kteřı́ Ho milujı́.

Co vidı́te jako přı́činy chudoby? Jak se
dı́váte na bezdomovce a dalšı́, kteřı́ prosı́
o almužnu u našich kostelů, když vidı́te
spoustu chudých v zemı́ch

”
třetı́ho světa“?

Bůh sám zná přı́činu všeho, co se ve
světě děje. Proto, když chceme pochopit
smysl děnı́ a být schopni alespoň některé
problémy řešit, je dobré být s Bohem
stále ve spojenı́ a ptát se Ho. Jasně že

přı́činou jakékoliv chudoby je nedostatek
lásky. O bezdomovce, které vidı́me u na-
šich kostelů, se mohou mnohde postarat
k tomu připravená zařı́zenı́ a útulky. Tam
bych tyto lidi směroval. Nejsem zastáncem
dávánı́ peněz bezdomovcům, ale pokud
majı́ opravdu hlad, mohu jim připravit
svačinu. Ostatně přesně tak jsem to dělal
pro žebráky v Mexiku, když přišli k našı́
bráně. Jak vážně to s žebránı́m lidé myslı́,
se také ukáže, když jim jı́dlo věnujete až za
vykonanou práci. Je dobré se za všechny
tyto lidi modlit a mı́t je rádi.

Jakým způsobem působı́ Bůh v Misij-
nı́ch dı́lech?

To by asi bylo lepšı́ se zeptat přı́mo
Jeho. Co mohu k tomu řı́ci já? Jasnou Božı́
ruku vidı́m ve Svatém otci, který Misijnı́
dı́la vede. Je to pro mě jistota působenı́
Božı́ho ducha, když jsou Papežská misijnı́
dı́la součástı́ katolické cı́rkve a misijnı́
práce se koordinuje v rámci Kongregace
pro evangelizaci národů. Jeden z projevů
Ducha Božı́ho je i to, když se někdo
rozhodne modlit a obětovat své utrpenı́
za misie nebo věnovat finančnı́ dary pro
chudé. To by nás bez Božı́ho působenı́
asi nikdy nenapadlo, abychom podporovali
růst Jeho královstvı́. Jistě i vy sami ted’
přijdete na spoustu dalšı́ch krásných věcı́.

Funguje Brno jako dobré misijnı́ zá-
zemı́? Máte zde dobrou podporu?

Z Brna mám velkou radost. Znám
mnoho dobrých lidı́, kteřı́ misiı́m fandı́.
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Protože moje kancelář je přeci jen tak tro-
chu daleko, nemohu být v úzkém kontaktu
se všemi z Brna. Mám radost též z misijnı́
podpory vašeho otce biskupa a dalšı́ch
kněžı́, řeholnı́ků a řeholnic.

Z čeho dařı́cı́ho se máte radost a
jak se dı́váte na přı́padné neúspěchy? –
Obzvláště tam, kde je pomoc zapotřebı́
a nedařı́ se např. zı́skat dost peněz. Jak
nacházı́te sı́lu nevzdat se?

Myslı́m si, že práce pro misie přinášı́
radost už ze své podstaty, protože misijnı́
snaženı́ stojı́ na šı́řenı́ radosti evangelia.
Těšı́ mě, když vidı́m, jakou radost naše
pomoc do často neradostných situacı́ a
životnı́ch osudů chudých lidı́ přinášı́. S ra-
dostı́ vnı́mám i to, že se každým rokem
zapojuje stále vı́ce dobrých lidı́ do tolik
potřebné pomoci misiı́m. Nezapomenu-
telné radosti zažı́vám i při setkánı́ s dětmi.
Opravdu hmatatelně zažı́vám, jak ty, kdo
misijnı́ radost evangelia šı́řı́, právě tato
radost proměňuje a obohacuje. Nevzdávat
to se stále učı́m. Výbornou školou mi
v tomto smyslu byl život za tvrdé totality
a přı́klad mnohých našich skvělých lidı́ a
samozřejmě i svědectvı́ svatých misionářů.
Velikou posilou je pro mě i to, že na
to nejsem sám. Mezi jinými mám přece
spoustu známých pomocnı́ků i mezi Br-
ňáky, ne?!

Máte nějakou oblı́benou myšlenku, ci-
tát, moudrost, kterou byste chtěl předat
čtenářům?

”
Když už člověk jedou je, tak má

koukat, aby byl. A když už kouká, aby byl a
je, tak má koukat, aby byl tı́m, kým je, a ne
tı́m, kým nenı́, jak tomu v mnoha přı́padech
je.“

Tak toto se mi lı́bı́ od pana Wericha.

Co vás čeká po odjezdu z Brna? Máte
nějaký vztah ke kostelu sv. Tomáše nebo ke
sv. Tomášovi?

Po odjezdu z Brna jedu v týdnu do Li-
toměřic, pak do Prahy a pobudu také chvı́li
v Krkonošı́ch, abych odepsal alespoň na
část ze stovky emailů, které tam na mě
čekajı́. Rád taky zajdu do kapličky, kde
poděkuji za krásné chvı́le prožité u vás,
ve farnosti sv. Tomáše. Po tom, co jsem
ve vašı́ farnosti zažil, mohu řı́ci, že svatý
Tomáš má z vás jistě radost, protože radost
dokážete dávat. Opravdu rád vzpomı́nám
na setkánı́ s mnohými z vás při Misijnı́m
kongrese dětı́, kde vaše farnost byla pro
misie velkou oporou.

Těšı́te se do nebeského královstvı́?

Do nebeského královstvı́ se těšı́m. Sa-
mozřejmě, že jen Bůh vı́, jak daleko z této
cesty jsem již urazil. Pokud budete chtı́t,
pomodlete se za mě, prosı́m, abych tam
opravdu došel a dokázal tam ukazovat
cestu ostatnı́m. I vám přeji stejným směrem
št’astnou cestu!

Děkuji za rozhovor

Jarka Cýrusová
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Listopadové povı́dánı́

Podzimnı́ slunı́čko si vzpomnělo na léto
a rozehřálo se tak nečekaně, že lidé odložili
bundy a kabáty a šli se překvapeně podı́vat
do kalendáře, je-li opravdu listopad. Za pár
dnı́ měl přijet Martin na bı́lém koni a zatı́m
čepice i rukavice lenošı́ ve skřı́ni.

Havrani s krákoránı́m létali nad měs-
tem, posedávali ve větvı́ch stromů a vě-
doucně pokyvovali hlavami – věděli, že
zima přijde a už se na ni těšili. Na jedné bo-
rovici seděl celý houf havranů a se zaujetı́m
pozorovali děti, které na trávnı́ku pod nimi
sbı́rali borové šišky.

”
Na adventnı́ch věn-

cı́ch budou moc hezké,“ radovaly se holky.

”
Doufám, že to bude zase hustý, až budem

na faře u Tomáška vyrábět adventnı́ věnce
a malovat pernı́čky a vánočnı́ ozdoby. Že
zase bude legrace a veselo.“ přál si jeden

z party kluků. Havrani nevěděli, o čem to
mluvı́, a tak je za chvı́li přestalo pozorovánı́
bavit, zato dostali chut’na žvýkačky, které
jeden z kluků rozdal ostatnı́m.

”
Poletı́me zase na ořechy,“ navrhl ha-

vran Kráč, když to viděl a žádnou žvý-
kačku nedostal. Hejno havranů se zvedlo a
přeletělo na blı́zký ořešák. Vyplašili pilnou
veverku chystajı́cı́ zimnı́ zásoby a také
hejno zevlujı́cı́ch vrabčáků. Havrani se
hbitě pustili do sklizně ořechů. S úlovkem
v zobáku slétali na zem a snažili se dostat
na chutné jádro. Skořápky často odolávaly
a havrani zase svým ostrým zobákem
vytrvale klovali nebo házeli ořechy na zem.
Havran Kráč měl zanedlouho své havranı́
břicho nasycené a hlad už dávno necı́til.
Ale ořechy byly tak dobré, že vyhledával
dalšı́ a dalšı́. Zrovna se jeden krásný a
velký snažil rozbı́t, když zaslechl zvláštnı́
zašuměnı́ stromu.

”
Nerozbı́jej ho, odnes

ho dál ode mne a tak ho dej do země,
aby i ti, co jednou přiletı́ po vás, měli
kde sbı́rat ořechy,“ volal strom na havrana.
Havran Kráč se rozhlédl, jestli to slyšı́ i
ostatnı́, ale zdálo se mu, že ne. Ořech ho
tak moc lákal, vypadal velmi chutně. Ale
strom znovu zavolal. Havran Kráč se ještě
chvı́li rozmýšlel, ale nakonec vzal ořech do
zobáku a odnesl ho na nedalekou louku,
kde ho zasadil do země. Představoval si
přitom radostné hejno havranů, až tu vy-
roste ořešák – protože jinak by asi neodolal
a ořech přece jen snědl, i když měl už úplně
plné břicho.

Jarka Cýrusová
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Pro bystré hlavy

Milé bystré hlavy,

pomalu se začı́náme těšit na svatého Mikuláše! V obrázcı́ch je skrytý přeházený přı́běh
o svatém Mikuláši, hodných dětech a chamtivém čertovi, kterého vytrestala lepivá
žvýkačka. Seřadı́te čı́sla u obrázků tak, jak jde přı́běh za sebou? Zvládnete jej podle
obrázků převyprávět?

(Nápověda – přı́běh jde v pořadı́ obrázků 2 4 5 3 6 1)

Klára Kengi Koukalová
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Advent 2008 ve farnosti sv. Tomáše

∗ Zveme všechny malé i velké farnı́ky ke
společné tvořivé přı́pravě na advent, a to
v sobotu 29. listopadu:
⇒ Děti (od 2 let až po velké školáky) mezi
16.00 a 17.30 společnými silami postavı́
v kapli kostela adventnı́ Jeruzalém, roz-
ptýlı́ se při doprovodném programu; své
mı́sto bude mı́t i chvı́le ztišenı́ a modlitby.
Doporučujeme si vzı́t s sebou oblečenı́
k výtvarné činnosti.

⇒ Dospělı́ (ale nejen oni) jsou zváni na již
tradičnı́ výrobu adventnı́ch věnců, během
nı́ž bude dost prostoru si popovı́dat s ostat-
nı́mi

”
vazači věnců“ a prožı́t přı́jemné

odpoledne. Setkánı́ se bude konat na faře,
Lidická 6. Je třeba se přihásit v sakristii
na jednotlivé termı́ny výroby (15, 16, 17
hod).

∗ V neděli 30. 11. 2008 se na faře
sv. Tomáše uskutečnı́, jako každoročně,
zdobenı́ pernı́čků. Zveme proto všechny
maminky s dětmi k zábavnému odpoledni,
začı́najı́cı́mu ve tři hodiny.

∗ Ve středu 3. prosince 2008 při večernı́
dětské mši svaté přijde mezi nás svatý
Mikuláš. Zveme tedy všechny děti malé
i většı́ k účasti na bohoslužbě a k setkánı́
s tı́mto

”
prvnı́m poslem Vánoc“, jak také

bývá nazýván. Ostatnı́ program zůstává
beze změn.

∗Mezi školáky z našı́ farnosti přijde svatý
Mikuláš v neděli 7. 12. mezi 16 – 18
hodinou na Petrinum, Veveřı́ 15. Kromě
přı́chodu svatého Mikuláše se můžete těšit
i na scénky a pı́sničky, které čekánı́ na sva-
tého Mikuláše zpestřı́. Prosı́me přezůvky
s sebou.
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